
 

Z á p i s 

ze 43. zasedání Akademické rady AV ČR, konaného dne 4. března 2008 

 

 

Zasedání Akademické rady AV ČR zahájil a řídil místopředseda AV ČR 
P. Vlasák, který v úvodu omluvil neúčast předsedy AV ČR na zasedání z důvodu 
jeho zahraniční cesty. Akademická rada pak uctila minutou ticha památku svého 
bývalého místopředsedy J. Velemínského, který zemřel dne 23. února 2008. 

I. Ověření zápisu ze 42. zasedání Akademické rady AV ČR dne 12. února 
2008 

Zápis byl ověřen bez připomínek. 

II. Informace o aktuálních otázkách AV ČR 

P. Vlasák informoval o zpracování připomínek AV ČR k materiálu Reforma 
systému výzkumu, vývoje a inovací v České republice v rámci meziresortního při-
pomínkového řízení. Bylo dohodnuto pověřit J. Rákosníka zastupováním AV ČR 
při projednání připomínek v rámci tohoto řízení dne 6. března 2008 na Úřadu vlády 
České republiky. 

V. Nekvasil podal další informace o postupu přípravy Reformy systému vý-
zkumu, vývoje a inovací v České republice, o projednání návrhů na členy Odborné 
komise pro společenské a humanitní vědy Rady pro výzkum a vývoj a o některých 
nových skutečnostech, týkajících se připravovaného Národního programu výzku-
mu III. 

J. Hrušák informoval, že zápis z „Kulatého stolu k problematice Rámce Spo-
lečenství pro státní podporu výzkumu, o vývoje a inovací v podmínkách České 
republiky“, který se konal v Konferenčním centru AV ČR – zámek Liblice dne 20. 
února 2008, bude vyvěšen na www stránkách AV ČR. 

J. Drahoš vznesl podnět k dalšímu zajištění funkcí, které zastával zesnulý 
J. Velemínský. Bylo dohodnuto, že koordinaci této záležitosti zajistí tajemník Aka-
demické rady. 

Akademická rada bere se souhlasem na vědomí přednesené informace. 
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III. Vyjádření Vědecké rady AV ČR k návrhům projektů pracovišť AV ČR 
pro OP Výzkum a vývoj pro inovace a OP Praha – konkurenceschop-
nost 

Vyjádření Vědecké rady AV ČR uvedli F. Šmahel, A Šimůnek a B. Wichterlo-
vá s tím, že velkým problémem bude zajištění lidských zdrojů pro připravované 
projekty. V diskusi bylo konstatováno, že z hlediska zpracování finančního výhledu 
je zatím nejlépe připraveným projektem CESLAB. Bylo dohodnuto, že po zjištění 
aktuálních informací o projektech pod 50 mil. Euro je třeba v pracovní skupině slo-
žené z místopředsedů Akademické rady a Vědecké rady AV ČR zpracovat návrh 
na priority jejich podpory ze strany AV ČR, který bude předložen některému 
z příštích zasedání Akademické rady. 

Akademická rada 

1. bere na vědomí předložené vyjádření Vědecké rady AV ČR s připomínkami, 

2. doporučuje v rámci prioritní osy 1 operačního programu Výzkum a vývoj 
pro inovace v kategorii velkých projektů prosazovat projekty BIOCEV (Bio-
technologické centrum AV ČR a UK, Vestec), CESLAB (Středoevropská 
synchrotronová laboratoř, Brno) a ELI (Extreme Light Infrastructure, Středo-
český kraj) /v abecedním pořadí/, 

3. pověřuje předsednictvo Akademické rady, aby rozhodovalo o poskytnutí fi-
nanční podpory pro přípravu projektů na základě žádostí pracovišť AV ČR, 

4. ukládá P. Vlasákovi, J. Drahošovi, J. Pánkovi, J. Hrušákovi a J. Sykovi na-
dále sledovat vývoj operačních programů a zapojení pracovišť AV ČR do 
operačních programů.  

IV. Doporučení Vědecké rady AV ČR k vědeckému titulu „doktor věd“ 

Doporučení uvedl F. Šmahel. V diskusi bylo doporučeno za titul DSc. v bodě 
b) v příloze 1 materiálu doplnit „a DrSc.“ 

Akademická rada 

1. bere Doporučení s úpravou dle přednesené připomínky se souhlasem na vě-
domí, 

2. pověřuje J. Syku projednat s reprezentací vysokých škol možnost legislativ-
ního zakotvení vědeckého titulu DSc., 

3. ukládá V. Pačesovi v souvislosti s reformou výzkumu, vývoje a inovací v ČR 
usilovat o legislativní zakotvení vědeckého titulu „doktor věd“, 

4. ukládá pracovní skupině ve složení F. Šmahel – svolavatel, P. Nejedlý, 
P. Ráb, J. Rákosník a M. Tůma připravit do 31. května 2008 návrh potřeb-
ných opatření. 
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V. Vyjádření Vědecké rady AV ČR k činnosti Koordinační komise pro zařa-
zování pracovníků do nejvyššího kvalifikačního stupně 

Vyjádření uvedl F. Šmahel. Bylo dohodnuto v příloze 1 materiálu vypustit va-
riantu A; v „Doporučení:“ na straně 3 této přílohy do bodu a) po slově „pak v“ vložit 
slovo „některém“ a v bodě b) „Doporučení“ definovat podmínky jako „je vedoucím 
vědeckým pracovníkem (kvalifikační stupeň 5) a pobírá starobní důchod.“ Dále 
bylo navrženo, aby v případě nesouhlasu pracovníka se zařazením do kvalifikač-
ního stupně byla odvolacím orgánem rada příslušného pracoviště. 

Akademická rada  

1. souhlasí s předloženým vyjádřením po úpravě podle připomínek, 

2. ukládá V. Pačesovi seznámit s tímto vyjádřením XXXII. zasedání Akademic-
kého sněmu AV ČR. 

VI. Návrh na vyhlášení XIX. kola veřejné soutěže Grantové agentury AV ČR 

Návrh uvedl M. Flieger. 

Akademická rada 

1. souhlasí s vyhlášením XIX. kola veřejné soutěže GA AV na standardní a 
juniorské badatelské grantové projekty podle předloženého návrhu, 

2. souhlasí s podmínkami stanovenými pro XIX. kolo veřejné soutěže podle 
předloženého návrhu. 

VII. Prognóza vývoje účelového financování grantových projektů GA AV 

Prognózu uvedl M. Flieger, který informoval o úspěšnosti navrhovatelů stan-
dardních a juniorských badatelských grantových projektů vztažené k finančním 
prostředkům v letech 2005 až 2008 s výhledem do roku 2011. 

Akademická rada  

1. bere na vědomí prognózu vývoje účelového financování grantových projektů 
GA AV, 

2. pověřuje M. Fliegera a J. Rákosníka, aby učinili potřebné kroky k získání 
účelových finančních prostředků na podporu grantových projektů GA AV dle 
předložené prognózy. 

VIII. Zpráva o průběhu řešení projektů programu „Informační společnost“ 

Zprávu uvedli M. Flieger a M. Tůma. V diskusi bylo dohodnuto doplnit v pří-
loze 2 materiálu na straně 3, v bodě ad 3) po slově „výstupů“ slova „a kladném 
posouzení“ a slovo „zařazením“ nahradit slovem „uplatněním“. 
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Akademická rada 

1. bere se souhlasem na vědomí postup Rady programu „Informační společ-
nost“ při posuzování projektů řešených v roce 2007 s připomínkami, 

2. schvaluje přidělení účelových dotací na řešení pokračujících projektů v roce 
2008 podle návrhu předloženého Radou programu. 

IX. Zpráva o průběhu řešení projektů programu „Podpora projektů cílené-
ho výzkumu“ 

Zprávu uvedl M. Flieger. Bylo upozorněno na složitost vkládání výsledků vý-
zkumu podnikatelských subjektů do Rejstříku informací o výsledcích (RIV). 

Akademická rada 

1. bere se souhlasem na vědomí postup Rady programu „Podpora projektů 
cíleného výzkumu“ při posuzování projektů řešených v roce 2007, 

2. schvaluje přidělení účelových dotací na řešení pokračujících projektů v roce 
2008 podle návrhu předloženého Radou programu. 

X. Zpráva o průběhu řešení projektů programu „Nanotechnologie pro spo-
lečnost“ 

Zprávu uvedli M. Flieger a M. Tůma. 

Akademická rada 

1. bere se souhlasem na vědomí postup Rady programu „Nanotechnologie pro 
společnost“ při posuzování projektů řešených v roce 2007, 

2. schvaluje přidělení účelových dotací na řešení pokračujících projektů v roce 
2008 podle návrhu předloženého Radou programu. 

XI. Návrh doporučení k přípravě první výroční zprávy o činnosti a hospo-
daření pracovišť AV ČR jako veřejných výzkumných institucí za rok 
2007 

Návrh uvedl v zastoupení předsedy AV ČR P. Vlasák. 

Akademická rada schvaluje po aktualizaci doporučení k přípravě první vý-
roční zprávy o činnosti a hospodaření pracovišť AV ČR jako veřejných výzkum-
ných institucí za rok 2007 podle předloženého návrhu. 
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XII. Ekonomické záležitosti AV ČR 

J. Rákosník informoval o návrhu rozpočtu AV ČR na rok 2009 s výhledem na 
roky 2010 a 2011, který bude dne 10. dubna 2008 projednán s Radou pro výzkum 
a vývoj. 

Akademická rada bere na vědomí přednesené informace. 

XIII. Nakládání s nemovitým majetkem 

1) Nakládání s nemovitým majetkem I. 

Materiál uvedl R. Vlček, který upozornil na potřebu upřesnění znaleckých 
posudků. 

Akademická rada 

1. souhlasí s předloženým návrhem smlouvy o směně pozemků a o zřízení 
věcného břemene mezi Ústavem experimentální botaniky AV ČR, v. v. i., a 
Statutárním městem Olomouc s připomínkami a za podmínky, že bude plně 
v souladu se zákonem č. 341/2005 Sb., o veřejných výzkumných institucích, 

2. ukládá R. Vlčkovi 

a) informovat E. Zažímalovou, ředitelku Ústavu experimentální botaniky AV 
ČR, v. v. i., o přijatém rozhodnutí, 

b) připravit schvalovací doložku zřizovatele. 

2) Nakládání s nemovitým majetkem II. 

Materiál uvedl R. Vlček. 

Akademická rada  

1. souhlasí 

a) se záměrem odprodeje dvou rodinných domků typu OKAL a zastavě-
ných pozemků v kat. ú. Olešnice v Orlických horách ve vlastnictví Ústa-
vu experimentální medicíny AV ČR, v. v. i., dle předloženého návrhu, 

b) s pronájmem nebytových prostor ve vlastnictví Biologického centra AV 
ČR, v. v. i., společnosti IVAX Pharmaceuticals s. r. o., dle předloženého 
návrhu, 

c) s pronájmem nebytových prostor ve vlastnictví Biologického centra AV 
ČR, v. v. i., společnosti ing. František Kahoun – Pekařství a cukrářství, 
dle předloženého návrhu, 

2. pověřuje R. Vlčka, aby smlouvy dle bodů 1b) a 1c) tohoto usnesení jménem 
Akademické rady potvrdil, 
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3. ukládá R. Vlčkovi, 

a) aby připravil schvalovací doložky zřizovatele ke smlouvě dle bodu 1a) 
tohoto usnesení, 

b) aby informoval E. Sykovou, ředitelku Ústavu experimentální medicíny 
AV ČR, v. v. i., a F. Sehnala, ředitele Biologického centra AV ČR, v. v. i., 
o přijatých rozhodnutích. 

3) Nakládání s nemovitým majetkem III. 

Materiál uvedl R. Vlček. V diskusi bylo dohodnuto, že členové Akademické 
rady zašlou připomínky ke smlouvě o nájmu nebytových prostor R. Vlčkovi do 10. 
března 2008. 

Akademická rada  

1. souhlasí s pronájmem nebytových prostor ve vlastnictví Ústavu fyzikální 
chemie Jaroslava Heyrovského AV ČR, v. v. i., (areál Mazanka) společnosti 
DORA Gastro, a. s., dle předloženého návrhu s připomínkami,  

2. ukládá R. Vlčkovi, aby informoval Z. Samce, ředitele Ústavu fyzikální chemie 
Jaroslava Heyrovského AV ČR, v. v. i., o přijatém rozhodnutí, 

3. pověřuje R. Vlčka, aby smlouvu po zapracování připomínek jménem Aka-
demické rady potvrdil. 

4) Nakládání s nemovitým majetkem IV. 

Materiál uvedl R. Vlček. 

Akademická rada  

1. souhlasí 

a) s pronájmem pozemku – zahrady p. č. 741 v k. ú. Bohnice ve vlastnictví 
Střediska společných činností AV ČR, v. v. i., společnosti MH Capital, 
s. r. o., podle předloženého návrhu, 

b) s prodloužením nájemní smlouvy k obchodním prostorám ve Wiehlově 
domě uzavřené mezi Střediskem společných činností AV ČR, v. v. i., a 
společností Lekia, a. s., do 31. prosince 2018, 

c) se zatížením pozemků v zámeckém parku v Třešti věcným břemenem – 
uložení kabelů optické sítě, budované městem Třešť, 

2. pověřuje R. Vlčka, aby smlouvy dle bodu 1a) a 1b) jménem Akademické ra-
dy potvrdil, 
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3. ukládá R. Vlčkovi, aby připravil ke smlouvě dle bodu 1c) tohoto usnesení 
schvalovací doložku zřizovatele. 

XIV. Informace o činnosti Komise pro informační technologie AV ČR za rok 
2007 

Informaci uvedl M. Tůma, který se zaměřil především na výhled čerpání in-
vestičních prostředků v roce 2008. Přidělené prostředky budou využity zejména na 
budování a modernizaci infrastruktury a na zabezpečení a podporu aplikací v in-
frastruktuře sítě AV ČR. 

Akademická rada bere na vědomí předloženou informaci. 

XV. Výroční zpráva AV ČR o poskytování informací za rok 2007 

Výroční zprávu uvedla D. Vaníčková. 

Akademická rada 

1. bere na vědomí předloženou informaci, 

2. schvaluje Výroční zprávu AV ČR o poskytování informací za rok 2007 podle 
zákona č. 106/1999 Sb., ve znění pozdějších předpisů, podle předloženého 
návrhu. 

XVI. R ů z n é 

Sdělení a podněty z pracovních agend členů Akademické rady 

Akademická rada  

a) souhlasí s návrhem J. Drahoše, aby předseda AV ČR převzal záštitu nad 
společným sjezdem České a Slovenské společnosti alergologie a klinické 
imunologie a České a Slovenské imunologické společnosti, který se bude 
konat 29. října 2008 v kongresovém centru Clarion hotel v Praze; 

b) schvaluje záměr uzavřít „Smlouvu o partnerství a vzájemné spolupráci“ mezi 
Univerzitou Palackého v Olomouci a Ústavem experimentální botaniky AV 
ČR, v. v. i., dle předloženého písemného návrhu s připomínkami; 

c) na návrh J. Drahoše jmenuje P. Rába předsedou Dozorčí rady Ústavu biolo-
gie obratlovců AV ČR, v. v. i.; 

d) pověřuje J. Rákosníka dočasným vedením agendy vyplývající ze smluv o re-
gionální spolupráci s Pardubickým krajem a se Sdružením obcí Orlicko; 

e) bere na vědomí podnět J. Rákosníka o potřebě řešit některé otázky aktivní 
součinnosti zřizovatele s dozorčími radami pracovišť. V této souvislosti bylo 
doporučeno standardizovat výstupy činnosti dozorčích rad; 
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f) bere na vědomí podnět J. Kolbeka, aby Akademický bulletin publikoval 
na www stránkách AV ČR fotografie osobností apod. (zdarma ke stažení) 
s tím, že je třeba k této problematice nejdříve zpracovat expertizu v právním 
odboru Střediska společných činností AV ČR, v. v. i.; 

g) bere na vědomí sdělení P. Nejedlého o stavu přípravy návrhu výroční zprávy 
o činnosti AV ČR za rok 2007 s doporučením, aby členové Akademické rady 
věnovali větší pozornost obsahu jejích kapitol, za které nesou odpovědnost. 

 
 
 
 
 
Zapsal: D. Kozák Schválil:   Pavel Vlasák 

   místopředseda AV ČR 
 
 
 
 
 

V Praze dne 6. března 2008 


